

ACTION NOW!

A Monthly Newsletter from the National Action Committee on the Status of Women

VOLUME 3, NUMBER 5

MAY 1993

Fed Up? Show Up May 15th in Ottawa

Are you fed up with a government that attacks the unemployed instead of creating jobs; that cuts funding to women's groups and spends billions on helicopters; that talks about child poverty but cuts childcare; that contributes to rising racism by attacks against refugees and immigrants; that cuts social programmes and talks about the deficit but ignores growing unemployment, poverty and inequity.

The time has come to show your anger and demand that politicians be accountable to the people of Canada.

NAC is part of a cross-country mobilization with the Action Canada Network to demonstrate our anger and demand a different political agenda.

The Action Canada Caravan began in Courtney, BC in mid-April. Rallies of hundreds of people took place in Courtney, Nanaimo, Parksville and Vancouver. More than 100 cars joined the caravan from Vancouver to Hope. The caravan included cars from NAC, Vancouver Status of Women, Richmond Women's Centre, B.C. Coalition for Abortion Clinics, and the Committee for Domestic

Workers and Caregivers Rights. Miche Hill travelled with the Caravan on behalf of NAC across the province and Sunera Thobani spoke for NAC at the Vancouver rally.

In Toronto on May 13th at 12 noon, a rally will take place at Queen's Park. The Caravan continues across the country and arrives in Ottawa on May 15.

NAC has booked buses from Toronto to Ottawa for the demonstration. It starts at 1pm on Parliament Hill. Join the Caravan in your community and if you can, come to Ottawa on May 15. It is time to unite and show our strength.

NAC has produced a booklet on the impact of neo-conservative policies, including free trade on women. You may order copies from the NAC office. For more information contact Theresa Walsh or Janet Maher at 1-800-665-5124.

JOIN NAC IN SASKATOON

(It's cheaper than you think!)

Did you think it would cost the equivalent of your annual budget to attend NAC's AGM in Saskatoon? Not so! For example, for a southern

Ontario delegate, the difference between flying to Saskatoon and Ottawa is less than \$100.

In order to encourage more member groups to join us in Saskatoon we have extended the deadline for travel subsidies to **May 21st**. Groups must however, still book 21 day excursion fares to qualify for subsidies.

Don't hesitate any longer -- book your airfare now!

The AGM promises to be an interesting one. The new President and two Vice-Presidents will be elected. A major discussion on NAC's election campaign will take place and the conference on the theme "Taking our Places: Feminism in the 90's" will discuss critical issues for the women's movement.

Tribute to Judy

On Friday, June 4 the executive and members will pay tribute to Judy Rebick at NAC's AGM in Saskatoon. Friends and members are asked to make contributions of poems, skits, pictures and cartoons of Judy etc. for the event. You are asked to send your memorabilia by

May 21 to Jackie Larkin, 2120 East 3rd Ave., Vancouver BC V5N 1H8 or Joanne Lowell, 42 A Otto Drive, Yellowknife NWT X1A 2T8. Other suggestions welcomed.

Campaign Child Care 1993

NAC has joined with other national organizations to launch a major national childcare campaign with the objective of putting a national child care program on the political agenda for the upcoming federal election.

The campaign, known as **Children: Our Hope Your Future--Campaign Child Care 1993**, will work at the grassroots level to bring together national and provincial organizations across the country that are affected by the lack of a comprehensive, accessible, affordable system of high quality child care.

Recent Statistics Canada reports show that almost 70% of mothers with children under five are in the workforce. The majority are forced to place their children in unlicensed facilities. Fewer than 10% of women have access to regulated child care.

Other statistics show that the wage gap for married women is much larger than for single women. Child care is a central issue in economic equality for women.

We must organize to ensure that the next federal government puts a national child care programme high on the agenda. Find out how you can get involved. Call Martha Friendly, chair of NAC's childcare committee at 416-978-6895.



NAC Voters Guide

In preparation for the next federal election, NAC will publish the "NAC Voters Guide" with analyses of issues of concern to women in the next election. The guide will outline the position of the major parties on these issues and the position of the women's movement. It will also include questions to candidates and a report card on the candidates.

The NAC Voters Guide will be launched at the AGM. Available after June in bookstores and newstands across Canada, the NAC Voters Guide can also be ordered, in bulk, from NAC. By ordering the book in bulk you can make money for your own organization and for NAC. An order form will be sent out with the next issue of Action Now.

National NRT Network Formed

In March, the NAC NRT Committee and DAWN Canada co-sponsored a meeting of feminists working on NRTs to explore the possibility of organizing a national network. As the Royal Commission on New Reproductive Technologies is scheduled to present its final report in July 1993, the need for an organized response from feminists has acquired some urgency.

The women who were present at the meeting agreed to form a national network in order to present

our positions on both new reproductive and genetic technologies, as well as to raise awareness within the women's movement of the detrimental consequences of these technologies on women's reproductive rights. NAC wrote and presented the brief, "A Technological Handmaid's Tale," to the Royal Commission. Copies of the brief are available from the NAC office for a nominal fee. For more information on the Network, please contact the NAC NRT committee.

No Justice For Pitawanakwat

After nine years of struggle, Mary Pitawanakwat has still not received justice for her complaint against Secretary of State.

A Human Rights Tribunal decision released in December found "a prima facie case for discrimination has been established," and that she had been unjustly fired. However, the Tribunal ordered that she be reinstated outside of Saskatchewan, which would force her to uproot her family and that she only receive two years of back pay.

NAC has protested the decision and called on Secretary of State Monique Landry to personally intervene to reinstate Ms. Pitawanakwat with full back pay.

Write or Fax Monique Landry and demand justice for Mary Pitawanakwat. FAX 613-992-2659 or write Women's Programme, Secretary of State, House of Commons, Ottawa K1A 0A6.

NAC gratefully acknowledges the support of the Federation of Women Teachers Association of Ontario in producing this issue of Action Now.

Action Now is sent to NAC member groups, Friends of NAC, institutional subscribers and supporters of the NAC Action Fund. Subscription orders and address changes should be sent to Action Now, NAC, 57 Mobile Drive, Toronto, Ontario M4A 1H5. Action Now is published monthly except January, July and August.

À l'Action est envoyé aux groupes membres, "Amies du CCA", abonnées institutionnelles, et à ceux qui appuient le "Fonds pour l'Action" du CCA. Veuillez adresser toutes requêtes et les changements d'adresse au bureau du CCA, 57 Mobile Drive, Toronto (Ontario) M4A 1H5. À l'Action est publié chaque mois, sauf en janvier, juillet et août.

À L'ACTION!

Bulletin mensuel du Comité canadien d'action sur le statut de la femme

VOLUME 3, NUMÉRO 5

MAI 1993

VOUS EN AVEZ ASSEZ? MONTREZ-LE! SOYEZ A OTTAWA LE 15 MAI

En avez-vous assez d'un gouvernement qui s'attaque aux chômeurs plutôt que de créer des emplois; qui coupe les fonds destinés aux groupes de femmes et investit des milliards de dollars dans l'achat d'hélicoptères; qui parle de la pauvreté chez les enfants mais diminue les fonds accordés aux garderies; qui contribue au racisme croissant en attaquant les réfugiés et les immigrants; qui réduit les programmes sociaux et parle de déficit tout en ignorant le chômage, la pauvreté et l'inégalité?

Le moment est venu de montrer que vous en avez assez et d'exiger des politiciens qu'ils se montrent responsables envers le peuple canadien.

Dans un effort de mobilisation pancanadien, le CCA collabore avec le Réseau Canada d'action pour montrer jusqu'à quel point nous en avons assez et pour exiger un nouveau autre programme politique.

La Caravane du réseau a commencé son voyage à Courtney (C.-B.) à la mi-avril. Des centaines de personnes se sont rassemblées à Courtney, Nanaimo, Parksville et Vancouver. Plus de 100 voitures se sont jointes à la Caravane de Vancouver à Hope. Elle comprenait des voitures du CCA, du Vancouver

Status of Women, du centre de femmes de Richmond, de la Coalition pour les cliniques d'avortement de la C.-B., et du *Committee for Domestic Workers and Caregivers Rights*. Miche Hill s'est jointe à la Caravane à titre de représentante du CCA pour la province et Sunera Thobani a pris la parole au nom du CCA lors du rassemblement de Vancouver.

Un rassemblement aura lieu à Queen's Park, Toronto, le 13 mai, à 13 h. La Caravane poursuit sa route pour arriver à Ottawa le 15 mai.

Le CCA a réservé des autobus de Toronto à Ottawa pour la manifestation qui est prévue. Celle-ci commence à 13 h sur la Colline du parlement. Joignez-vous à la Caravane si vous le pouvez lorsqu'elle traversera votre collectivité, et venez à Ottawa le 15 mai. Il est grand temps de nous serrer les coudes et de montrer de quoi nous sommes capables.

Pour plus de renseignements, contactez Theresa Walsh ou Janet Maher au CCA, 1-800-665-5124.

Le CCA a préparé une brochure sur l'impact des politiques néo-conservatrices, y compris les effets du libre-échange sur les femmes. Cette brochure est disponible au bureau du CCA.

JOIGNEZ-VOUS AU CCA A SASKATOON (C'est moins cher qu'on pourrait le croire!)

Si vous craigniez que le voyage à Saskatoon engloutisse votre budget pour l'année, détrompez-vous. Pour une déléguée du sud de l'Ontario, par exemple, la différence entre un vol jusqu'à Ottawa et un vol jusqu'à Saskatoon est inférieure à 100 \$.

Dans le but d'encourager un plus grand nombre de groupes membres à se joindre à nous, nous avons repoussé au **21 mai** la date limite pour faire une demande de subvention couvrant les frais de déplacement. Les groupes doivent toutefois réserver un billet d'excursion de 21 jours pour être admissibles à une subvention. N'hésitez plus -- réservez votre billet aujourd'hui même.

L'assemblée générale annuelle promet d'être très intéressante. Une nouvelle présidente et deux vice-présidentes seront élues à cette occasion. Un débat important aura lieu au sujet de la campagne électorale du CCA. Le congrès, dont le thème est « Prendre notre place : le féminisme dans les années 90 », permettra d'aborder diverses questions vitales pour le mouvement des femmes.

HOMMAGE A JUDY

Le vendredi 4 juin, la direction et les membres de l'organisation rendront hommage à Judy Rebick. Nous invitons toutes les amies et tous les membres à contribuer de leurs poèmes, sketches, photos, dessins de Judy, etc. à cette occasion. Nous vous demandons de faire parvenir votre contribution à l'avance, à l'attention de Joanne Lowell, 42 A Otto Drive, Yellowknife NWT X1A 2T8. Vos suggestions sont également les bienvenues.

L'assemblée générale annuelle promet d'être très intéressante. Une nouvelle présidente et deux vice-présidentes seront élues à cette occasion. Un débat important aura lieu au sujet de la campagne électorale du CCA. Le congrès, dont le thème est « Prendre notre place : le féminisme dans les années 90 », permettra d'aborder diverses questions vitales pour le mouvement des femmes.

CAMPAGNE 1993 SUR LES GARDERIES

Le CCA s'est joint à d'autres organismes nationaux pour lancer une campagne de grande envergure sur les garderies, et faire de ce thème une priorité durant les élections fédérales.

La campagne, « **Les enfants : notre espoir, votre avenir -- Campagne 1993 sur les garderies** », oeuvrera au niveau populaire afin de regrouper les organismes nationaux et provinciaux qui sont touchés par le manque de services de garderies de qualité, accessibles et abordables.

Selon des rapports récents de Statistiques Canada, près de 70 % des femmes qui ont des enfants de moins de cinq ans sont sur le marché du travail. La majorité d'entre elles sont forcées de confier leurs enfants à des services de garderie ne détenant pas de permis. Moins de 10 % des femmes ont accès à des services soumis à une réglementation.

D'autres statistiques montrent que l'écart salarial pour les femmes mariées est encore plus important que

pour les femmes célibataires. La question des services de garderie est au coeur de l'égalité économique pour les femmes.

Nous devons prendre les mesures qui s'imposent pour que le prochain gouvernement fédéral fasse du programme national de garderie une priorité. Pour savoir comment vous pouvez aider, contactez Martha Friendly, présidente du Comité du CCA sur les garderies, au (416) 978-6895.

GUIDE ÉLECTORAL DU CCA

En prévision des prochaines élections fédérales, le CCA publiera un « Guide électoral du CCA » analysant diverses questions qui touchent les femmes. Le guide décrira les diverses positions adoptées par les principaux partis, de même que la position du mouvement des femmes. Seront également inclus des questions aux candidats et une évaluation de ces derniers.

Le Guide sera d'abord lancé dans le cadre de l'AGA et sera ensuite disponible à partir de juin dans les librairies et kiosques à journaux d'un bout à l'autre du Canada. On peut se procurer le guide en grandes quantités directement du CCA, en bénéficiant d'une remise de 25 %. En commandant une quantité importante d'exemplaires, vous réalisez des économies pour votre organisme et pour le CCA. Un bon de commande accompagnera le prochain numéro d'A l'action!

CRÉATION D'UN RÉSEAU NATIONAL DES NTR

En mars dernier, le Comité du CCA sur les NTR (nouvelles techniques de reproduction) et DAWN Canada ont co-parrainé une rencontre de féministes qui travaillent sur les NTR afin d'explorer la possibilité d'organiser un réseau national. La Commission royale sur les nouvelles techniques de reproduction doit présenter son rapport définitif en juillet prochain. Nous

devons donc organiser rapidement notre réponse à ce rapport.

Les femmes présentes à la réunion susmentionnée se sont dites d'accord pour organiser un réseau national afin de présenter nos positions sur les nouvelles techniques en matière de reproduction et de génétique, de même que pour sensibiliser le mouvement des femmes aux conséquences néfastes que ces techniques auront sur leurs droits. Le CCA a préparé et présenté à la Commission royale un mémoire intitulé « La Servante écarlate, version technologique ». On peut se procurer des exemplaires de ce mémoire auprès du CCA à un coût minime. Pour plus de renseignements sur le réseau, veuillez contacter le Comité du CCA sur les NTR.

PAS DE JUSTICE POUR PITAWANAKWAT

Après une lutte de neuf ans, Mary Pitawanakwat attend toujours que justice soit fait concernant sa plainte déposée contre le Secrétariat d'État.

Une décision d'un tribunal sur les droits de la personne rendue publique en décembre déclarait qu'un cas de discrimination de prime abord avait effectivement été établi, et que Madame Pitawanakwat avait été injustement mise à pied. Le tribunal a ordonné qu'un emploi lui soit redonné, mais à l'extérieur de la Saskatchewan, ce qui la forcerait à déraciner sa famille. De plus, il ne lui a accordé que deux ans de salaire rétroactif.

Le CCA a protesté contre cette décision et demandé à la secrétaire d'État, l'honorable Monique Landry, d'intervenir personnellement pour que Madame Pitawanakwat retrouve son plein salaire rétroactif.

ÉCRIVEZ OU TÉLÉCOPIEZ A MONIQUE LANDRY ET EXIGEZ QUE JUSTICE SOIT FAITE DANS LE CAS DE MARY PITAWANAKWAT. N° de télécopieur : (613) 992-2659. Ou encore, écrivez au Programme de promotion de la femme, Secrétariat d'État, Chambre des communes, Ottawa (Ontario) K1A 0A6.

